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„Opava se opět ukázala jako město přející sportu mladých.“ Tato slova 
uznání zazněla z úst představitelů města Ratiboře při vyhlašování výsledků 
Opavsko - ratibořského olympijského dne, který se uskutečnil 18. května na 
opavských sportovištích. Více než 400 žáků družebních základních škol Opavy 
a Ratiboře soutěžilo v atletice, plavání, malé kopané, volejbale a basketbale. 

I když se počasí v letošním roce chovalo k našim sportovcům „macešsky“, 
celý sportovní program olympiády se podařilo zvládnout. Jen při závěrečném 
kulturním programu, který byl připraven k slavnostnímu vyhlašování, se po 
přesunu do tělocvičny, v níž se tísnili všichni žáci, muselo improvizovat. Ale 
mladé gymnastky ze ZŠ Šrámkova a pěvecký sbor z „Englišky“ dokázaly ve 
stísněných prostorách navodit tu správnou atmosféru. Tu umocnil svojí pří-
tomností i primátor Opavy Ing. Zbyněk Stanjura, který svým projevem dokázal 
zahřát zvláště atlety a fotbalisty, soutěžící celý den ve vytrvalém dešti.

Pro všechny účastníky bylo připravené pamětní tričko a pro nejlepší po-
háry a medaile. I když výsledky nebyly tentokráte tím nejdůležitějším, není 
od věci vyjmenovat ty nejlepší. V plavání zvítězilo družstvo z Ratiboře, i když 
v jednotlivcích byli nejlepší dvojnásobní vítězové: sestry K. a A. Jedličkovy 
a F. Čermák (všichni ZŠ Englišova). V atletice zvítězila družstva z Opavy 
a „double“ v podobě dvou vítězství dosáhli P. Rucký, R. Kaller, R. Šlosárek 
a I. Opravil (všichni ZŠ Englišova). Pohár pro vítěze si v kolektivních spor-
tech odnesly ZŠ Otická (basketbal chlapci), ZŠ Mařádkova (volejbal dívky), 
ZŠ Kylešovice (malá kopaná) a jen ve volejbale chlapců se radovali žáci 
z družební Ratiboře.

Za to, že se úspěšně podařilo navázat na loňskou olympiádu, patří podě-
kování plavecké škole v Opavě, Základním školám Englišova, Otická, E. Be-
neše, Mařádkova a Kylešovice za pořádání soutěže, všem zúčastněným opav-
ským školám a zvláště pak celému organizačnímu výboru - M. Kokymu, J. Gell-
nerové a Ing. J. Machovskému.  Mgr. Jan Škrabal, ředitel ZŠ Englišova

Opavsko - ratibořský olympijský den

I přes nepřízeň počasí se Opavsko - ratibořský den vydařil. 
Foto: David Bednář

V posledních letech se stáváme 
svědky neustále sílící prezentace 
činnosti zdravotně postižených osob 
v oblasti tělesné výchovy a sportu. 
Jsme rádi, že právě Speciální základ-
ní škola pro zrakově postižené a žáky 
s vadami řeči na Havlíčkově ulici se 
stane v době od 20. do 24. června hos-
titelem celostátních Sportovních her 
zrakově postižené mládeže, a tímto 
můžeme prezentovat sport zrakově 
postižených dětí. Budeme soutěžit 
v lehké atletice, plavání, tandemové 
cyklistice, show-downu a goalballe. 

V pondělí 20. června bude ve 
14.30 hodin připraven cyklistický 
závod na tandemových kolech v Měst-
ských sadech. Večer se všichni sejdou 
na uvítacím večeru v naší škole, kde 
zazpívá pěvecký sbor Kulhavá noha 
a zhlédnou prezentaci juda zrako-
vě postižených. V úterý 21. červ-
na vypuknou na Tyršově stadionu 
po slavnostním zahájení v 9 hodin 
první boje o atletické medaile. Žá-
ci budou závodit v běhu na 60 m 
a v hodu kriketovým míčkem. Leh-
kou atletiku ve 14 hodin vystřídají 
soutěže v plavání v Městských láz-
ních. Večerní program od 18.30 ho-

din vyplní turnaj v show-downu na 
naší škole. Je to hra dvou nevido-
mých hráčů, kteří mají dřevěnou 
pálku v ruce a tou si posílají malý 
ozvučený míček po dřevěném stole 
ohraničeném mantinely. Na obou 
koncích stolu jsou branky a cílem 
je umístit soupeři míček do bran-
ky. Středeční program je stejný jako 
v úterý, tzn. od 9 hodin proběhnou 
soutěže v lehké atletice na Tyršově 
stadionu – běh na 600 m a skok do 
dálky, od 14 hodin čekají sportovce 
plavecké závody a v 18.30 hodin bude 
pokračovat turnaj v show-downu. Ve 
čtvrtek 23. června od 9 hodin bude-
me hosty v hotelu Belaria v Hradci 
nad Moravicí. Zde bude připraven 
turnaj v goalballe. To je hra zra-
kově postižených, která se hraje 
v tělocvičně o rozměrech 18 x 9 m. 
Na obou koncích hřiště jsou branky. 
Cílem je dostat koulením ozvučený 
míč do soupeřovy branky. Závěr dne 
pak bude od 19 hodin v hotelu Bela-
ria patřit slavnostnímu vyhlášení vý-
sledků všech soutěží za přítomnosti 
pozvaných hostů. 

Mgr. Iveta Hendrychová
ředitelka SHZPM

Sportovní hry zrakově 
postižené mládeže ČR

Redakční rada Hlásky přeje všem dětem příjemně strávený den jejich svát-
ku. Foto: Vlastimil Tesárek 
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Z jednání Rady a Zastupitelstva Statutárního města Opavy

Opava je prvním městem v České republice, které 
má zpracovanou plastickou mapu pro nevidomé občany. 
Mapa prozatím znázorňuje centrum města. V současné 
době má město k dispozici 12 kusů. Obsahem plánu je 
mapa území o rozloze 820 x 860 m v měřítku 1:2000 
a legenda tištěna v Braillově písmu. Na podzim tohoto 
roku je naplánováno vytvoření plánu města Opavy včetně 
čtvrtí. Výstupem má být opět dvanáct kusů plánu, které 
však tentokrát zahrnují území o rozloze 4 800 x 3 500 m 
v měřítku 1:5500.

A jak nápad vznikl? V loňském roce navštívila Magis-
trát města Opavy studentka VUT v Brně Radka Fuxová, 
která zhotovovala mapu pro nevidomé ve své diplomové 
práci. Nabídla vedení města, že je schopna tuto mapu 
vytvořit také pro Opavu. Návrh se setkal s kladnou ode-
zvou, a tak odbor prezentace a zahraničních vztahů měs-
ta v tomto roce začal mapy ve spolupráci se studentkou 
připravovat. „Vytvořit mapu nebylo jednoduché. Kromě 

samotné práce na zhotovení matrice to znamenalo 
především konzultovat s představiteli organizací pro 
nevidomé a slabozraké, aby jim mapa vyhovovala co 
nejvíce, či sehnat vhodnou tiskárnu. Stavebnice, ze které 
se tvoří matrice pro lisování mapy, byla objednána až ve 
Spojených státech. Ale úsilí se vyplatilo. Mapa je na světě 
a nevidomým se líbí“, říká Radka Fuxová. 

A jak město nyní s mapami centra naloží? Plány 
budou poskytnuty organizacím, které pracují se zrakově 
postiženými. Jedná se o Speciální základní školu pro zra-
kově postižené a žáky s vadami řeči Opava, SONS Opava 
a Charitu Opava. Mapa bude k vyzkoušení a prohlédnutí 
také v Městském informačním centru. Pokud bude ze 
strany organizací a zrakově postižených občanů zájem, 
město se postará o dotisk dalších kusů, které by mohly 
být ke koupi právě v informačním centru.

Mgr. Jana Mrkvičková
 vedoucí odboru prezentace a zahraničních vztahů města 

Jako první v republice máme mapu pro zrakově postižené 
Vzpomínková akce
k výročí úmrtí H. Píky

Statutární město Opava a Kon-
federace politických vězňů Opava 
srdečně zvou všechny Opavany na 
vzpomínkové setkání u příležitosti 
výročí násilného úmrtí armádního ge-
nerála Heliodora Píky, které se bude 
konat 21. června v 10 hod. u Pamětní 
desky Heliodora Píky, umístěné na 
budově Hlásky na Horním náměstí.

Mgr. Monika Štěpánková
odbor prezentace 

a zahraničních vztahů města

21. zasedání 
zastupitelstva

Oznamujeme občanům, že 21. řád-
né zasedání Zastupitelstva Statu-
tárního města Opavy se uskuteční 
v úterý 21. června od 9 hodin ve 
Sněmovním sále minoritského kláš-
tera v Opavě. Podrobnější informace 
naleznete na úřední desce Magistrá-
tu města Opavy, na plakátech i na 
www.opava-city.cz.

Radní na 48. zasedání Rady 
Statutárního města Opavy dne 19. 4. 
2005 mj.
schválili
• vyhlášení veřejné soutěže na vy-

tvoření výtvarného návrhu Modelu 
sluneční soustavy. 

• doplnění střednědobého seznamu 
investičních akcí o tyto akce: 
Mostová váha v TSO s.r.o., Sana-
ce kaverny a rekonstrukce plochy 
Holasická 17, Zřízení smyčky 
autobusů MHD Opava – centrum, 
Rekonstrukce podlah a elektro - 
Hláska 2 NP. Dále schválili změnu 
v seznamu investičních akcí na rok 
2005, a to v městské části Suché 
Lazce z akce Rekonstrukce dvora 
kulturního zařízení na akci Vodo-
vodní řad Na Strážnici. V městské 
části Vlaštovičky to bude změna 
z akce Jarkovická chodník na akci 
Jamnická chodník. 

• finanční dotaci Slezské univerzitě 
v Opavě ve výši 30 tis. Kč na pre-
zentační den Slezské univerzity 
z Katovic v Opavě a Klubu přátel 
tělesně postižených dětí Opava ve 
výši 30 tis. Kč na pokrytí nákladů 
osobní asistence při pořádání de-
sátého letního tábora pro tělesně 
postižené děti. 

souhlasili
• s rozšířením investiční akce Dělící 

pruh Ratibořská o realizaci cyklos-
tezky v úseku od Kolofíkova nábřeží 
po křižovatku s ulicí Vrchní a Füg-
nerovou. 

vzali na vědomí
• informaci o předložení projektů 

Divácké násilí a Prevence školního 

násilí do Programu prevence kri-
minality na místní úrovni – Partner-
ství pro rok 2005. 
Zastupitelé na 20. zasedání Zastu-

pitelstva Statutárního města Opavy dne 
3. 5. 2005 mj.
schválili
• udělení Ceny Statutárního města 

Opavy plk. Andreji Kobovi a Ing. Vi-
lému Dvořákovi za příkladný životní 
a občanský postoj a obětavost. 

• finanční dotace 14 žadatelům na 
14 zkolaudovaných bytových jed-
notek. 

• účelovou dotaci EUROTOPII 
Opava o.p.s. ve výši 180 tis. Kč na 
činnost nízkoprahového zařízení 
Modrá kočka a obci Nové Sedlice 
ve výši 46 844 Kč. 

• rozhodnutí o námitkách uplat-
něných při projednávání návrhu 
změny č. 4 Územního plánu města 
Opavy dle návrhu pořizovatele 
a vzali na vědomí vyhodnocení ná-
mitek uplatněných při projednávání 
návrhu této změny. 

• rozhodnutí o podnětech občanů 
uplatněných při projednávání ná-
vrhu zadání změny č. 1 Územního 
plánu městské části Opava-Podvihov 
dle návrhu pořizovatele. Poté vzali 
na vědomí vyhodnocení podnětů 
občanů uplatněných při projed-
návání návrhu zadání této změny 
a usnesení Zastupitelstva městské 
části Opava-Podvihov ze dne 15. 3. 
2005 – rozhodnutí o podnětech. 

• sloučení příspěvkové organizace 
Pečovatelská služba Opava se síd-
lem na Rolnické 24 s příspěvkovou 
organizací Domov-penzion pro dů-

chodce Opava se sídlem na Rolnické 
29, jakožto přejímající příspěvkovou 
organizací, a to s účinností od 1. 7. 
2005. V souvislosti s tímto slouče-
ním schválili i přechod práv a zá-
vazků Pečovatelské služby Opava 
na Domov-penzion pro důchodce 
Opava a změnu zřizovací listiny 
příspěvkové organizace Domov-
-penzion pro důchodce Opava. 

• změnu Zřizovací listiny Slezského 
divadla Opava. 

• pojmenování nové ulice v lokalitě 
Prachovník v Opavě-Kylešovicích 
názvem Na Prachovníku. 

vzali na vědomí
• Zprávu o bezpečnostní situaci 

v obvodu obvodního oddělení 
Policie ČR Opava ze dne 19. 1. 
2005 a zprávu Vyhodnocení po-
žární ochrany za rok 2004 ze dne 
11. 3. 2005. 

projednali
• Dne 1. 3. 2005 nabyl účinnosti 

zák. č. 96/2005 Sb., kterým se 
mění zákon č. 238/1992 Sb., 
o střetu zájmů. Tento zákon mj. 
nově stanoví neslučitelnost funkce 
člena zastupitelstva statutárního 
města s funkcí statutárního orgánu 
příspěvkové organizace obce. Tato 
neslučitelnost nastala u Mgr. Jana 
Píšaly z titulu funkce ředitele ZŠ 
T. G. Masaryka v Opavě. Pokud se 
zastupitel v tomto případě mandátu 
sám nevzdá, zanikne jeho mandát 
poté, co jeho neslučitelnost vysloví 
zastupitelstvo na svém nejbližším 
zasedání po vzniku neslučitelnosti. 
Pan Mgr. Píšala se mandátu nevzdal 
a zastupitelstvo 3. 5. 2005 zánik 

jeho mandátu nevyslovilo, tedy 
dále podpořili jeho výkon funkce 
zastupitele. Hlavním důvodem byl 
obecný nesouhlas členů zastupi-
telstva s textem zákona, který mj. 
necitlivě mění pravidla a zaběh-
nuté vztahy uprostřed volebního 
období. Zákonné možnosti města 
vůči zákonu jsou tímto krokem 
vyčerpány. Další postup je nyní 
v rukou ředitelky Krajského úřadu 
Moravskoslezského kraje. 
Radní na 49. zasedání Rady 

Statutárního města Opavy dne 10. 5. 
2005 mj.
schválili
• bezúplatné jednorázové použití 

znaku města Opavy na letáčcích, 
na propagačních materiálech 
a na www stránkách organizace 
AREKA ZO ČSOP v rámci akce 
s názvem Opavský Ámos – anketa 
o nejoblíbenějšího pedagoga a na 
všech propagačních materiálech 
v rámci 5. ročníku sportovní soutěže 
SILESIA bike marathon. 

• zařazení akce Pracoviště informací, 
daní a poplatků do plánu investic 
s realizací v roce 2005. 

• přijetí dotace z rozpočtu Morav-
skoslezského kraje ve výši 1 085 tis. 
Kč na projekt Podpora financování 
Slezského divadla Opava. 

• upravené Nařízení SMO č. 5/2005 
o stání silničních motorových 
vozidel na vymezených místních 
komunikacích ve městě Opavě 
s účinností od 1. 6. 2005. 
Radní na 46. mimořádném zasedání 

Rady Statutárního města Opavy dne 
12. 5. 2005 mj.
schválili
• změnu názvu odboru školství a kul-

tury na odbor školství s účinností od 
1. 6. 2005.

JUDr. Tomáš Elis, tajemník

Zemřel Jiří Golka
Jménem Statutárního města Opavy, 

strážníků Městské policie Opava a za-
městnanců Magistrátu města Opavy 
vyjadřujeme upřímnou soustrast nad 
úmrtím Ing. Jiřího Golky, který nás 
23. května 2005 náhle opustil ve věku 
54 let. Jiří Golka po celých devět let 
zastával funkci ředitele Městské poli-

cie Opava. Od února letošního roku 
poté pokračoval v práci na Magistrátu 
města Opavy. Vzpomeňme všichni, 
jež jsme ho znali.
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Povinná výměna řidičských průkazů
Na základě množících se dotazů týkajících se povinné výměny řidičských 

průkazů do konce roku 2005 chceme informovat všechny řidiče o některých 
skutečnostech. Odbor dopravy Magistrátu města Opavy obdržel dopis ná-
městka ministra dopravy RNDr. Petra Pospíchala, z něhož vyjímáme. 

Rád bych Vás v této souvislosti ujistil, že Ministerstvo dopravy si je problémů 
spojených s povinnými výměnami řidičských průkazů vědomo již delší dobu 
a pro jejich zvládnutí učinilo řadu opatření ve výrobě i distribuci nových řidič-
ských průkazů. Zvýšené množství podaných žádostí je při výrobě řidičských 
průkazů zvládáno bez poruch a výkyvů. Také příslušné tiskopisy jsou průběž-
ně vyráběny v dostatečných počtech, s ohledem na aktuální potřebu, a jejich 
nedostatek tedy nehrozí. Další opatření byla směřována k prodloužení lhůty 
pro výměnu řidičských průkazů změnou příslušné právní úpravy. Poslanecké 
sněmovně Parlamentu ČR byl předložen návrh novely zákona č. 361/2000 Sb. 
již v lednu. Návrh kromě jiného obsahuje prodloužení lhůty pro povinnou výměnu 
starších řidičských průkazů za nové v postupných krocích, a to až do roku 2013. 
Ministerstvo dopravy proto opakovaně doporučuje všem žadatelům, aby nepod-
léhali panice, nemarnili svůj čas v neúprosně dlouhých frontách na dopravních 
úřadech a počkali s výměnou svých řidičských průkazů na prodloužené období 
bez front a zbytečného čekání. 

S ohledem na výše uvedené se obracíme na všechny řidiče motorových 
vozidel s žádostí, aby zvážili situaci a pokud budou nuceni změnit údaje 
v řidičských průkazech v období do konce roku 2005, nebo potřebují 
doklady pro dlouhodobé cesty do zahraničí, aby nečekali s výměnou na 
poslední chvíli. K výměně řidičského průkazu je nutné doložit stávající ři-
dičský průkaz, platný průkaz totožnosti, fotografii, v případě řidiče staršího 
60 let a dále ve lhůtách stanovených zákonem (65 let, 68 let a pak pravidelně co 
2 roky) doklad o zdravotní způsobilosti k řízení motorových vozidel, v případě 
změny zaznamenávané do řidičského průkazu doklad k této změně. 

Řidičské průkazy se vyměňují na Magistrátu města Opavy, odboru dopra-
vy, pracoviště Krnovská 71 (areál bývalých Vajdových kasáren) v úředních 
hodinách: Po 8–17 hod., Út 8–14 hod., St 8–17 hod. a Čt 8–14 hod. Žádost 
k výměně se vypisuje přímo na pracovišti odboru dopravy z důvodu přísné 
evidence tiskopisů s tím, že tuto žádost podává občan osobně.

Jaroslav Vávra, vedoucí oddělení DSA odboru dopravy

Z důvodu elektrizace a moderni-
zace trati Ostrava-Svinov – Opava 
východ probíhá od 14. května po dobu 
5 měsíců nepřetržitá výluka a všechny 
vlaky osobní dopravy byly nahrazeny 
náhradní autobusovou dopravou 
(NAD) podle výlukového jízdního 
řádu. Ten je odchylný jak od jízdní-
ho řádu pravidelné vlakové dopravy 
(trať 316, str. 596 a 597 knižního 
jízdního řádu), tak i od původně 
plánovaného výlukového jízdního 
řádu (zveřejněného na stranách 
598 až 601 knižního jízdního řádu). 
Platné tabulky výlukového jízdního 
řádu jsou k dispozici na internetové 
adrese www.cd.cz a jsou zveřejněny 
ve 2. změně jízdního řádu Českých 
drah. 

V úseku Ostrava-Svinov – Štítina 
je zavedena NAD a v trati Štítina 
– Opava východ je vlaková doprava 
podle výlukového jízdního řádu. 
U některých spojů je zavedena 
NAD v celé trati Ostrava-Svinov 
– Opava východ. Protože trasa 
NAD není souběžná se železniční 
tratí, je NAD organizována čtyřmi 
autobusovými linkami, označený-
mi pro lepší orientaci čísly podle 

pravidel integrovaného dopravního 
systému ODIS. Linky 960 a 961 
jsou zastávkové, linka 962 mezi 
Ostravou-Svinovem a Hájem ve 
Slezsku jede přímo bez zastávky 
a mezi Hájem ve Slezsku a Opavou 
východ zastavuje na všech zastáv-
kách. Linka 969 je přímou linkou 
Ostrava-Svinov - Opava východ bez 
dalších zastávek. Zastávka náhradní 
autobusové dopravy je v Opavě umístě-
na před výpravní budovou ŽST Opava 
východ a v Komárově na autobusové 
zastávce „Opava-Komárov, restaura-
ce“ na hlavní silnici. V Ostravě-Svino-
vě je zastávka umístěna na parkovišti 
před severním podchodem. 

Po dobu výluky dochází v někte-
rých stanicích (Ostrava-Třebovice, 
Děhylov, Lhota u Opavy, Háj ve 
Slezsku) ke změně výdeje jízdenek. 
Přeprava spoluzavazadel (včetně 
rozšířené přepravy spoluzavazadel), 
přeprava zásilek a služba „úschovna 
během přepravy“ není po dobu výlu-
ky zajišťována. V případě dostateč-
né volné kapacity se v autobusech 
NAD přepravují dětské kočárky 
jako spoluzavazadla. S ohledem na 
počet a kapacitu autobusů NAD 

Nepřetržitá výluka na trati Ostrava-Svinov – Opava východ
je nutno u skupinových přeprav 
cestujících (školní výlety, turistic-
ké akce apod.) o počtu 18 a více 
osob předem nahlásit požadavky 
na přepravu, a to číslo spoje, počet 
cestujících, nástupní a cílovou stani-
ci na trati a telefonický kontakt na 
objednatele. Přepravu cestujících na 
vozíku lze v NAD zajistit jedině na 
základě předem uplatněné objed-
návky. Výše uvedené požadavky 
lze podat nejméně dva pracovní 
dny předem osobně, telefonicky 

nebo e-mailem na ČD centrum 
Opava, tel.: 972 758 465, e-mail: 
zstopacdcentrum@opr.ova.cd.cz 
nebo zstopamankan@opr.ova.cd.cz. 
Zde vám rovněž naši pracovníci po-
skytnou bližší informace o organiza-
ci dopravy po dobu výluky.

Omlouváme se za komplikace 
při cestování, vzniklé z důvodů 
náročných stavebních prací, kte-
ré nelze provádět bez přerušení 
železniční dopravy a děkujeme za 
pochopení.  České dráhy, a. s. 

V souvislosti s novelizací zákona 
328/1999 Sb., o občanských průka-
zech, v platném znění upozorňuje-
me občany na povinnou výměnu ob-
čanských průkazů. Nařízením vlády 
č. 612/2004 Sb. jsou stanoveny tyto 
lhůty pro jejich výměnu. 

Občanským průkazům bez stro-
jově čitelných údajů končí platnost 
v následujících termínech:

Občanské průkazy vydané do 
31. 12. 1994 mají konec platnosti 
31. 12. 2005. Jedná se o všechny 
občanské průkazy typu knížka 
s vyznačením platností „bez 
omezení“, nebo „platnost pro-
dloužena bez omezení“, dále 
občanské průkazy typu karta 
vydané od 1. 5. 1993 do 31. 12. 
1994, ve kterých je rovněž vy-
značena doba platnosti „bez 
omezení“.
Občanské průkazy vydané do 
31. 12. 1996 mají konec platnosti 
31. 12. 2006. 
Občanské průkazy vydané do 

31. 12. 1998 mají konec platnosti 
31. 12. 2007. 
Občanské průkazy vydané do 
31. 12. 2003 mají konec platnosti 
31. 12. 2008. 
Občanské průkazy se strojově 

čitelnými údaji (zelené barvy) platí 
po dobu v nich uvedenou. Jedná se 
o průkazy vydávané od druhé polo-
viny roku 2000.

Žádost o vystavení nového občan-
ského průkazu lze podat na Magis-
trátu města Opavy, odboru vnitřních 
věcí, Krnovská 71 (areál bývalých 
Vajdových kasáren) v úředních hodi-
nách: Po 8–17 hod., Út 8–14 hod., St 
8–17 hod. a Čt 8–14 hod. V budově 
je k dispozici fotograf, který zhotoví 
potřebné fotografie na počkání. Do-
poručujeme vám žádat o výměnu 
v průběhu celého roku, předejdete 
tak případným delším čekacím do-
bám v závěru roku. Za výměnu se 
nevybírá správní poplatek.

Jarmila Prdová
odbor vnitřních věcí

Starší občanské průkazy 
je také nutné vyměnit

V sobotu 14. května slavili opavští hasiči 60. výročí svého založení. Při této 
příležitosti předvedli veřejnosti současnou i historickou techniku.
   Foto: Miroslav Pospíšil

Opavští hasiči slavili
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Město Opava prostřednictvím 
odboru životního prostředí se již 
tradičně zapojuje do přípravy akcí 
pořádaných v rámci Dne Země. 
Hlavním cílem je probudit u dětí 
a mládeže zájem o přírodu a život-
ní prostředí. Hlavními organizá-
tory jsou Stanice mladých turistů 
a přírodovědců Opava a sdružení 
Areka. Kromě akcí, jako literární 
a výtvarná soutěž, proběhla i řada 
aktivit, které jsou možná méně 
atraktivní, ale z hlediska výchovy 
a dopadu na životní prostředí mají 
značný význam. Především žáci zá-
kladních a studenti středních škol, 
ale v rámci svých možností i ma-
teřské školy, se zapojili do úklidu 
veřejných prostranství kolem škol, 
čištění městských lesů a břehů ře-
ky Opavy. Je nutno konstatovat, že 
i když město celoročně vynakládá 
značné finanční prostředky na 
zajišťování úklidu prostřednictvím 
Technických služeb Opava a pro 
úklid veřejných prostranství využí-
vá i občany odsouzené k alternativ-
ním trestům obecně prospěšných 

prací, je tato činnost nekonečným 
bojem s lhostejností a nezájmem. 
Nevím jak jinak pojmenovat si-
tuaci, kdy dochází k odhazování 
odpadů nebo zakládání černých 
skládek i na místech upravených 
a trvale udržovaných. Na místech, 
která jsou ostatními občany vy-
užívána k procházkám a odpo-
činku. 

V letošním roce se poprvé do 
spolupráce s odborem životního 
prostředí zapojil 118. oddíl Klubu 
Pathfinder s akcí Hrajeme si na Ze-
mi, která se uskutečnila v parku Joy 
Adamsonové a setkala se s velmi 
pozitivním ohlasem. Děti z oddílu 
pod vedením paní učitelky Broni-
slavy Hyvnarové měly pro ostatní 
děti připraveno loutkové divadlo 
a různé hry i soutěže zaměřené 
na poznávání a ochranu přírody. 
Závěrem bych chtěla všem orga-
nizátorům a účastníkům za jejich 
práci poděkovat.

Ing. Marie Vavrečková, 
vedoucí odboru 

životního prostředí

Zda budeme v přírodě nacházet podobná místa jako na fotografii, záleží jen 
na nás.  Foto: Miroslav Pospíšil

Den Země 2005 s aktivní účastí dětí a mládeže

To, že 22. dubna slaví Země 
svátek, ví už snad každý. I my ze 
ZŠ Šrámkova jsme se rozhodli, že 
využijeme této příležitosti a spojí-
me příjemné s užitečným. Vytvoři-
li jsme 25 smíšených žákovských 
skupin a vyrazili do ulic Opavy 
prozkoumat zdejší životní prostře-
dí. Středem pozornosti se stalo 25 
vytyčených lokalit, sahajících od 
Městských sadů, přes okolí řeky 
Opavy, sady v centru města, až 
po vybraná náměstí s velkou kon-
centrací osob. Naši „detektivové“ 
se při svém průzkumu zaměřili na 
několik podstatných oblastí. Vší-
mali si fauny, flóry a zajímavostí, 
sledovali poškozená či znečištěná 
místa, dopravní provoz, studovali 
převládající lidskou činnost v při-
dělené oblasti. V závěru pak vše li-
terárně i výtvarně zdokumentovali 
ve vlastně vyrobených Průvodcích 
sledovanou lokalitou. Vznikla 
tak povedená dílka, nad nimiž se 
mnohdy tají dech. Nyní si dovolím 
citovat z prací žáků:

„Některým lidem vadila naše 
procházka městem. Při zkoumání 
některých památníků a soch nás 
někteří starší lidé zastavili, protože 
jim vadilo, že jsme šlapali na trávu, 
abychom si mohli přečíst, co je napsá-

no na památkách. Naopak někteří 
lidé byli rádi, že se děti našeho věku 
zajímají o historii památek. Cestou 
zpět jsme si všimli, jak teenageři 
poškozují přírodu, např. házením 
nedopalků a dalších odpadků na 
trávu.“ 

„Lidé nesbírají výkaly po svých 
psích miláčcích. Ptali jsme se paní, 
která vlastní psa, jestli má sáček. 
Neměla!“ 

„Líbí se vám čistota města?“ (Do-
taz na kolemjdoucí.) Ano, velice se mi 
líbí. Hodně se to tu za poslední dobu 
změnilo. Opava je krásná. (Marcela, 
54 let) To je v lidech. Kdyby tady ty 
vajgly nezahazovali, tak je to zde hez-
čí. (Vladimír, 73 let) Líbí. Obdivuji, 
jak se tu o to starají. (Vlasta, 48 let) 
V centru je to dobré, na jiných mís-
tech horší. (Daniela, 44 let)

„Chtěli byste na městě něco změ-
nit?“ (Dotaz na kolemjdoucí.) Asi 
více odpadkových košů. Jinak je mi 
to jedno. (Anna, 42 let) Možná více 
stromů, kdyby tu na ně bylo místo. 
(Pavla, 45 let) Ne, je to tu solidní, 
krásný. Když jsou nějaké svátky, je 
to tu krásně ozdobené, a když přije-
du do Opavy, cítím se tady pěkně. 
(Vlasta, 48 let)

Mgr. Radim Kříž
 ZŠ Šrámkova

Děti získaly zajímavé poznatky 

Šestnáctého dubna proběhl kaž-
doroční úklid okolí městské části 
Milostovice. Akce se letos zúčast-
nilo 10 dětí a 4 dospělí ve dvou sku-
pinách. První skupina pročesala obě 
polní cesty k Jamnici a lesík i silnici 
ke Zlatníkám. Druhá vyčistila cestu 
k Vlaštovičkám a švestkovou alej. 
Letos nebyl nepořádek tak velký 
jako v minulých letech, přesto se 
našly „zajímavé“ úlovky v podobě 
srolovaných plotů, desítek zavaře-
nin, pytlů pošlých slepic či mršiny 
psa. Odpadků bylo nakonec téměř 
půl kontejneru. Nejvíc odpadků se 
tradičně našlo v půli cesty k Vlaš-

tovičkám v tzv. Grundách. Snadná 
dostupnost z hlavní cesty, vysoké 
křoví a hluboce zaříznutý potok 
dělají z Grundů ideální místo pro 
černou skládku. Na závěr čekalo 
brigádníky alespoň malé občer-
stvení a pár sladkostí. Děkujeme 
Petru Staškovi, Katce Praskové, 
Elišce Vařejkové, Julii Seibertové, 
Ivu a Tomášovi Paletovým, Kubovi 
Řičickému, Neli Balové, Alence 
a Šárce Migdalovým a dospělým 
panu Gilíkovi, Vařejkovi, Ručilovi 
a Praskovi.

Milan Klár
 starosta městské části

Den Země probíhal i v Milostovicích

Poděkování členům 
sdružení skalničkářů IRIS

V minulých letech město provedlo rozsáhlou obnovu zeleně v prstenci 
městských parků. Součástí této akce se stala i snaha obnovit Urbanovu 
skalku pod Ptačím vrchem v Sadech Svobody. Skalka byla s vynaložením 
nemalých finančních prostředků vyčištěna, upravena, osázena a velmi 
rychle vykradena. Chybějící rostliny jsme doplnili, ale situace se opako-
vala. Postupně jsme dospěli k závěru, že bude nutné ponechat skalku bez 
zeleně. V té době se obrátil na odbor životního prostředí dřívější předseda 
sdružení opavských skalničkářů IRIS a nabídl městu spolupráci. Jeho 
nabídka spočívala v tom, že členové sdružení provedou výsadbu a bu-
dou zajišťovat základní údržbu skalky. I přes počáteční nedůvěru nutno 
konstatovat, že se jim jejich záměr povedl. V letošním roce Urbanova 
skalka po mnoha letech znovu rozkvetla. Určitě potěší všechny, kteří se 
především v tomto období přijdou do parku podívat. Odbor životního 
prostředí chce touto cestou poděkovat opavským skalničkářům za jejich 
práci a nezbývá než doufat, že se jim bude dařit i nadále.

Ing. Marie Vavrečková
vedoucí odboru životního prostředí
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Statutární město Opava zastou-
pené odborem životního prostředí 
Magistrátu města Opavy vyhlásilo 
u příležitosti Dne Země 2004 sou-
těž o nejnápaditější logo vyzývající 
k třídění odpadů. Cílem bylo vyu-
žít vítězný návrh jako hlavní logo 
„odpadové kampaně“ v Opavě 
(tj. v propagačních materiálech, 
k označení sběrných míst odpadů, 
výzvy na vozidlech MHD apod.). 
Do soutěže se mohly zapojit 
všechny děti a mládež základních 
a středních škol. Bohužel musíme 
konstatovat, že se soutěž setkala 
s minimálním ohlasem. Zapojily se 
do ní pouze dvě základní školy – ZŠ 
Vrchní a ZŠ Mírová a dvě studentky 
středních škol. 

U příležitosti Dne Země 2005 
proběhlo vyhodnocení soutěže 
s následujícím výsledkem. Na 
1. místě se umístila Adéla Machelová 
(11 let) ze ZŠ Vrchní, která zaslala 
celkem 10 návrhů. Na 2. a 3. místě 
skončila Barbora Pěluchová (12 let), 
taktéž ze ZŠ Vrchní, která zaslala 
6 návrhů. Odbor životního prostředí 
dále udělil zvláštní cenu Kamile 
Vejrostové (19 let) ze SPŠ a SUPŠ 
Opava, autorce jednoho ze dvou 
návrhů, jež se výrazně odlišovaly 
od návrhů ostatních. Všem účastní-
kům soutěže děkujeme, výhercům 
gratulujeme a přejeme hodně dal-
ších úspěchů.

Ing. Marie Vavrečková
vedoucí odboru životního prostředí

O nejnápaditější logo vyzývající k třídění odpadů 

Vítězný barevný návrh Adély Machelové bude sloužit jako hlavní logo odpadové 
kampaně. 

V rámci zkvalitňování systému nakládání s komu-
nálním odpadem na svém území zahajuje v letošním 
roce město Opava prostřednictvím Technických služeb 
Opava mobilní sběr tříděných odpadů v zástavbě rodin-
ných a částečně i činžovních domů. Vybraná lokalita, 
kde bude mobilní sběr zaveden, je území vymezené ulicemi 
Hradecká, Nádražní okruh, Janská, Bílovecká a železni-
cí. Mobilní sběr se netýká panelových domů na ulicích 
Hradecká, Bílovecká a Horní schody, kde jsou umístěny 
barevné kontejnery na tříděný odpad. 

Obyvatelé vybrané lokality budou podrobně in-
formováni v první polovině června prostřednictvím 
letáků, které jim budou vhozeny do schránek společně 
s prvními plastovými pytli, jež budou sloužit pro tento 
účel. Žluté pytle jsou určeny na plastový odpad a modré 

na papír. Pytle budou dodány v množství, které by mělo 
pokrýt potřebu v období od července tohoto roku do 
května následujícího roku. Na každé další období v délce 
jednoho roku budou vždy k dispozici v době placení 
poplatku za komunální odpad (tj. leden až květen) na 
odboru životního prostředí, oddělení ochrany ovzduší 
a nakládání s odpady, Mezi Trhy 2, první patro. 

Svoz plastů a papíru proběhne současně a bude pro-
váděn pravidelně každý druhý čtvrtek v měsíci mezi 7.30 

a 10 hodinou ranní (první svoz ve čtvrtek 14. července). Je 
důležité, aby občané v tuto dobu pytle s odpadem umístili 
před svými domy (musí být uloženy tak, aby nezasahovaly 
do komunikace). 

Ing. Albert Červeň
odbor životního prostředí

Mobilní sběr plastů a papíru 

Provoz na sběrných místech
Způsob provozování sběrných míst s možností bezplatného odkládání 

odpadů je informace pro většinu občanů chronicky známá. Přesto pro úpl-
nost připomínáme, že tato služba je bezplatně poskytována pouze pro občany 
s trvalým pobytem na území města a tuto skutečnost je nutno pracovníkovi 
sběrného místa osobně prokázat. V žádném případě zde nelze odkládat 
odpady, které vznikají při podnikatelské činnosti. 

V Opavě se nacházejí 3 sběrná místa: Kylešovice – ul. Bílovecká za žel. nad-
jezdem, Kateřinky – ul. Hálkova, Jaktař – ul. Přemyslovců vedle domu č.p. 18. 
Provozní hodiny jsou v letním provozu (15. 3.–15. 11.) v pondělí až pátek od 
11 do 17 hod., v sobotu od 8 do 11 hod. Připomínáme, že na sběrných mís-
tech lze odevzdávat zdarma kromě bioodpadu (např. ořezy stromů, padané 
ovoce) také kovové odpady a nebezpečné odpady (zbytky chemikálií, obaly 
užitkové chemie, barev, olejů apod.) včetně elektroodpadu a lednic. U lednic 
upozorňujeme, že některé novější typy lednic lze vrátit v rámci zpětného 
odběru v obchodech, ale starší značky je nutné odevzdávat na sběrných 
místech. Rovněž připomínáme, že na sběrných místech lze zdarma odevzdat 
drobný stavební odpad v množství nepřevyšujícím 100 kg/měsíc a osobu.

Ing. Albert Červeň, odbor životního prostředí

Foto: Pavel Zdrálek

Změna příjmu dřevního 
odpadu a nábytku 

V letošním roce byla provedena 
novelizace Obecně závazné vyhláš-
ky o systému shromažďování, sběru, 
přepravy, třídění, využívání a odstra-
ňování komunálního odpadu včetně 
systému nakládání se stavebním 
odpadem na území Statutárního 
města Opavy. Zásadní změnou, 
ke které došlo, je změna pravidel 
pro odevzdávání dřevních odpadů. 
Z kapacitních důvodů bylo nakládá-
ní s dřevními odpady na sběrných 
místech upraveno takto: dřevní 
odpady včetně nábytku a okenních 
rámů bez skla jsou přednostně 
shromažďovány na sběrném místě 
odpadů na ulici Přemyslovců vedle 
domu č.p. 18 v Jaktaři. Rovněž 
odpady z ořezů stromů a keřů je 
možno odevzdávat neupravené 
pouze na tomto sběrném místě. Ve 
sběrných místech na ulici Hálkova 
a Bílovecká lze odevzdávat pouze 

drobné kusy nábytku (max. 10 kg) 
a odpady z ořezů stromů a keřů mu-
sí být kráceny na délku 1 m. 

Ing. Albert Červeň
odbor životního prostředí
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OSLAVY VE FOTOGRAFIÍCH

Letošní šedesátá výročí historic-
kých událostí připomenula v dubnu 
a květnu řada akcí, na jejichž pří-
pravě se podíleli: Armáda České 
republiky (posádka Opava i Kraj-
ské vojenské velitelství Ostrava), 
Český svaz bojovníků za svobodu, 
Československá obec legionářská, 
Magistrát města Opavy, Matice 
slezská, Slezská univerzita, Slezské 
zemské muzeum, Svaz důstojníků 
a praporčíků AČR i sponzoři. 

Opavu a její okolí letos poprvé 
oficiálně navštívili veteráni 1. čs. 
smíšené letecké divize v SSSR, 
kteří zde bojovali. Dvacátého 
dubna odpoledne je a další čestné 
hosty přivítal opavský primátor 
Ing. Zbyněk Stanjura na vernisáži 
výstavy o vítězném boji čs. letců 
a parašutistů na východní frontě 
instalované v hlavní budově SZM. 
Následující den dopoledne veterá-
ni projeli cestou bojů ze Sudic přes 
Štítinu až do hrabyňského památ-
níku 2. světové války. Odpoledne 
se pod záštitou primátora konalo 
slavnostní shromáždění v hradec-
kém hotelu Belaria. Zúčastnili se 
ho mj. zástupce náčelníka Gene-
rálního štábu AČR brig. generál 

Ivo Zbořil, velitel Vzdušných sil 
AČR brig. generál Ladislav Mina-
řík, vojenští přidělenci Ukrajiny, 
Ruska a Slovenska, diplomaté, 
odbojáři a další významní hosté. 
Generální konzul Ruské federace 
Viktor Sibilev předal účastníkům 
bojů jubilejní medaile „60 let ví-
tězství ve Velké vlastenecké válce 
1941–1945“ a předána byla i další 
česká vyznamenání. V zastoupení 
primátora shromáždění pozdravil 
náměstek Ing. Václav Klučka. 

Dvacátého druhého dubna 
dopoledne čs. letci položili kytici 
k pamětní desce arm. generála Heli-
odora Píky na opavské radnici a pak 
se zúčastnili vzpomínkového setkání 
na náměstí Osvoboditelů. Přítomné 
zde přivítal opavský primátor a mj. 
je pozdravila také paní Emílie 
Šeďová, předsedkyně Slovenského 
svazu protifašistických bojovníků 
z partnerského města Liptovský 
Mikuláš. To mělo v závěru války 
podobný osud jako Opava a při 
osvobozovacích bojích v jeho okolí 
padlo po Dukle nejvíce našich vojá-
ků z 1. čs. armádního sboru v SSSR. 
Poté byl v parku na Praskově ulici 
před Zemským archivem položen 

60. výročí osvobození Opavy a ukončení 2. světové války
základní kámen k novému Památ-
níku vítězství sovětských a česko-
slovenských vojáků. Veteráni spolu 
s Opavany ukončili svůj zdařilý 
pobyt na Opavsku pietním aktem 
na Městském hřbitově.

Významnou součástí letošních 
oslav byly také přednášky historiků 
– prof. Zdeňka Jiráska a prof. Ni-
ny Pavelčíkové i promítání nového 
dokumentu Odkaz věčně živý 
v aule rektorátu Slezské univerzity. 
Vzpomínky pamětníků Ostravsko-
-opavské operace doplnil frontový 
voják plk. Andrej Koba. Úspěšný 
byl též zájezd studentů opavských 

středních škol do Sudic (zčásti na 
kolech) a jejich setkání s ratibořský-
mi kolegy u Památníku čs. tankistů. 
S velkým zájmem veřejnosti se se-
tkala i výstava a jízda historických 
vozidel uspořádaná 23. dubna na 
Horním náměstí. Letošní výjimeč-
né oslavy v Opavě ukončila v Den 
vítězství 8. května pietní vzpomínka 
na padlé rudoarmějce i popravené 
slezské vlastence na Městském 
hřbitově. Poprvé při ní zavlály vlaj-
ky všech sedmi zemí, jejichž vojáci 
osvobodili od nacistů území dnešní 
České republiky. 

Text a foto: Ing. Jaromír Breuer

Pocta padlým rudoarmějcům na Městském hřbitově.

Poklep primátora Opavy na základní kámen Památníku vítězství.

Zájezd studentů opavských a ratibořských škol do Sudic. 

Elita československého letectva poprvé v Opavě.

Zahájení výstavy Vítězný boj čs. letců a parašutistů na východní frontě (vpravo 
autor výstavy doc. Ing. Ján Daňko, CSc., plk. v. v.).


